
 

Vážení spoluobčané,  

opět je čas prázdnin a s nimi čas 
dovolených. Léto, byť to ve chvíli, kdy píši 
tento úvodník, nevypadá, je v plném 
proudu. Příchod prázdnin byl v minulosti 
vždy vítán hromovým „hurááá!“ všeho 
žactva. Letos je tomu poněkud jinak. Pro 
většinu škol a jejich žáků byly měsíce, které 
jsme trávili více či méně uzavření 
v koronavirové karanténě, svým způsobem 
takovými malými prázdninami. Školy byly po 
většinou zavřené a výuka probíhala 
z domova. Zkrátka, předěl mezi školním 
rokem s jeho povinnostmi a příchodem 
bezstarostných prázdnin nebyl tak výrazný. 
A tak se chodbami škol tentokráte žádné 
hlasité nadšení z toho, že jsou tu prázdniny, 
neneslo. Začátek prázdnin se tak stal jen 
datem v kalendáři. 

Letošní rok bude prostě po všech stránkách 
zvláštní. Ale přestože nastal čas prázdnin a 
dovolených, přestože jsme si předtím prošli 
„vypnutím“ ekonomiky na dobu několika 
týdnů, které tím zle pošramotilo i městské 
finance, neznamená to příchod doby 
nicnedělání a nečinnosti.  

Dokladem toho je např. skutečnost, že se 
podařilo získat dotaci ve výši 5 mil. na 
výstavbu školního hřiště v Rybné ulici, které 
dlouhodobě naší II. základní škole chybí a po 
kterém už tak dlouho volá. Když půjdou věci 
bez větších komplikací, mělo by hřiště být 
v celkové hodnotě cca 9,5 mil. hotové do 
konce tohoto kalendářního roku a na jaře už 
by jej mohli využívat nejen žáci školy, ale 
také i veřejnost. Během léta budou 
pokračovat také práce v Nerudově ulici, kde 
jsou pokládány některé nové sítě, a ulice se 
dočká nového celoplošného povrchu. 
Přestože pandemie významně ovlivnila a 
ovlivní stav financí města a situace není 
jednoduchá, nechceme zcela zastavit další 
obnovu a rozvoj našeho města. Ano, bude 
nutno hledat a již nyní hledáme možnosti 
úspor, ale bylo by nešťastné šetřit na 
nepravých místech. Za taková místa 
považuji třeba právě investice. Řadu jiných 
věcí bude třeba posunout, odložit, některé 
bude nutno možná i zcela škrtnout. Bude, 
samozřejmě, vždy na zastupitelstvu, jaké 
priority určí, co upřednostní a co nikoliv. 
Věřím, že se tak stane vždy uvážlivě a 
moudře. 

Závěrem mi dovolte, abych vám popřál 
krásné, poklidné a příjemnými zážitky 
naplněné léto i šťastný návrat z cest, ať už 
se budete vracet odkudkoliv.  

  Roman Kotilínek, starosta 

města Kras l ic  ročník 2020              ČERVENEC             zdarma 

Slovo na úvod 
Poslední zvonění na SŠ, ZŠ a MŠ Kraslice 

V letošním roce jsme se po dohodě 
s paní Lisovou ze SPOZu rozhodli 
uspořádat Poslední zvonění jinak. 
Rozloučení s žáky devátých tříd jsme 
spojili s Pasováním na školáky našich 
předškoláků a slavnost jsme uspořádali 
na nádvoří školy. O hudební doprovod se 
skvěle postarala Mgr. Marie Kyselová, 
která vybrala oblíbené hity našich žáků, a 
doprovodila je dokonce i vlastní úpravou 
několika tematických songů, které živě 
zazpívala. Po slavnostním nástupu, kdy 
třídu předškoláků přivedla paní učitelka 
Lucie Gabčová, třídu 9.A třídní učitelka 
Ing. Iva Germušková a třídu 9.B třídní 
učitelka Mgr. Monika Bladská, pronesl 
úvodní řeč starosta města Roman 
Kotilínek. Následovalo pasování na 
školáky a slavnostní předání posledního 
vysvědčení deváťákům. Poté se slova 
ujali žáci a po nich ředitel školy Mgr. 
Zdeněk Pečenka, který v závěru své řeči 
vyzval deváťáky, aby předali pomyslnou 
štafetu předškolákům. Předávání štafety 
doprovázel školní zvonek, který se pro 
deváťáky naposledy a pro předškoláky 
poprvé rozezněl všemi školními 
budovami. Myslím si, že se slavnost 
vydařila. Určitě stojí za úvahu, zda 
bychom neměli z této akce vytvořit 
tradici. Za spolupráci upřímně děkuji paní 
Lisové i kolegům a kolegyním, kteří se na 
přípravě podíleli. Budoucím prvňáčkům 
přejeme hodně štěstí a radosti 
v následujících devíti letech a žákům 
9.tříd úspěšný vstup do středoškolského 
života.   

Mgr. P. Poledňáková 

Foto: Mgr. L. Winkelhöferová 

OSLAVY 650. VÝROČÍ MĚSTA ODLOŽENY  
Vážení spoluobčané,  
jak mnozí jistě víte, město Kraslice, stejně jako města Karlovy Vary a Schöneck si v letošním roce 
připomínají své 650. výročí.  Ve dnech 14. a 15. srpna t. r. měly toto výročí v Kraslicích 
připomenout oslavy s bohatým programem. Nejistota, která nastala s příchodem koronavirové 
pandemie a následného nouzového stavu, přinesla i nejistotu nad osudem oslav. Nikdo nebyl 
schopen odhadnout, zda bude možné oslavy uskutečnit. Otazníky vyvstávaly nad otázkou, zda 
bude možné pořádat akce, na nichž budou tisíce účastníků. I nyní zatím stále platí omezení počtu 
účastníků hromadných akcí na 500 osob. Bylo mnoho otázek, ale jen málo odpovědí. A riziko, že 
práce desítek osob, které se měly podílet na náročné organizaci a rozsáhlých přípravách oslav, 
přijde vniveč, bylo veliké. Přípravný výbor, který byl k tomuto účelu zřízen, proto doporučil oslavy 
města v letošním roce neuskutečnit a přeložit je na rok 2021. Toto doporučení projednala také 
Kulturní komise při Radě města Kraslice, která se k tomuto závěru přiklonila. Toto doporučení 
podpořilo rovněž Zastupitelstvo města Kraslice. Podobná rozhodnutí byla nucena učinit i mnohá 
jiná města. Také město Schöneck upustilo od oslav téhož výročí, o čemž mne písemně 
informovala paní starostka ve své zprávě ze dne 21. dubna t.r.  
Je mi velice líto, že „rána Osudu“ překazila naše plány, ale věřím, že významné „narozeniny“ 
našeho města budeme moci společně důstojně oslavit, byť o rok později. Nicméně, o připomínku 
tohoto jubilea nepřijdeme ani letos. V rámci výročí připravuje Spolek přátel města Kraslice 
výstavu kraslického krajkářského umění a další, věřím, že zajímavá akce, kterou připravuje Spolek 
Železniční klub M131.1 ve spolupráci se Základní uměleckou školou Kraslice a dalšími subjekty, se 
uskuteční 19. září, kdy se pod názvem „Párou ze století do století“ uskuteční nostalgická jízda 
proti proudu času. V Kraslicích se můžeme těšit ne         na jeden, ale hned na dva parní vlaky a 
další bohatý doprovodný program. 
Všichni jste na zmíněné akce srdečně zváni.  Roman Kotilínek,  starosta 
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Dne 25. června 2020 se uskutečnilo řádné 
zasedání zastupitelstva města. Toto zasedání 
proběhlo opět v prostorách velkého sálu domu 
kultury, a to za hojné účasti veřejnosti, která svá 
očekávání směřovala k sedmému bodu 
programu zasedání, a to žádosti o vyhlášení 
„bezdoplatkové“ zóny v Kraslicích. Impulsem pro 
tento krok bylo několik incidentů v ohrožených 
lokalitách. Na zastupitelstvu pak byl z řad 
veřejnosti tento záměr téměř jednoznačně 
podpořen. Občané se vesměs shodli na tom, že 
se setkávají se situacemi, ve kterých se cítí 
ohroženi nebo jim znepříjemňují život. Zazněl i 
požadavek na zřízení městské policie, která by 
dohlížela na pořádek a klid ve městě. Diskuse k 

tomuto bodu byla vzrušená a 
zastupitelé se shodli na tom, že v 
souladu se zákonem o pomoci v 
hmotné nouzi podá starosta za město 
žádost o vyhlášení oblastí se zvýšeným výskytem 
sociálně nežádoucích jevů v lokalitách ulice 
Havlíčkova, 5. května, Resslova, Školní, Barvířská, 
B. Smetany, Kpt. Jaroše, Dukelská, Pohraniční 
stráže, Svatopluka Čecha, Wolkerova a nám. T. 
G. Masaryka.  
Dále byly projednávány záležitosti prodejů 
pozemků. Projednány byl žádosti subjektů o 
poskytnutí individuálních dotací, kdy na základě 
rozhodnutí zastupitelů byla Spolku za zachování 
hutě v Šindelové schválena dotace ve výši 20 tis. 

Kč, Spolku přátel města Kraslice 30 tis. Kč 
a Poliklinice Kraslice s. r. o. dotace ve výši 50 tis. 
Kč. Projednána a schválena byla předložená 
rozpočtová opatření. 
Novým předsedou kontrolního výboru byl zvolen 
pan Otakar Mika. 
V závěru jednání byl z funkce člena rady města 
odvolán pan Zdeněk Brantl a novým členem rady 
města byla zvolena Ing. Jiřina Junková s účinností 
od 01.07.2020. 
Informaci o dalších jednání orgánů města 
přineseme v příštím Zpravodaji.        red 

Z jednání orgánů města 

MĚSTSKÁ POLICIE  ANO – NE? 
Poslední městské zastupitelstvo bylo mimořádné 
zejména značnou účastí občanů, kteří se navíc 
aktivně zúčastňovali diskuse. Lidé přišli na 
jednání svých zastupitelů, aby se dozvěděli, co 
radnice udělá pro větší bezpečnost a pořádek ve 
městě. Rozbuškou se stalo brutální napadení 
občana, navíc záchranáře, které málem skončilo 
tragicky. Vidět na vlastní oči, jak je v centru 
města, na dohled od sídla Policie České 
republiky, téměř k smrti ukopán bezbranný 
občan, bylo nepřijatelné. Z příspěvků občanů 
bylo zřejmé, že jde o dlouhodobou ztrátu pocitu 
bezpečí ve vlastním městě a viditelně beztrestné 
poškozování veřejného majetku některými 
mladistvými, kteří navíc nemají nic jiného na 
práci. Zaznělo vysvětlení od představitele Policie 
ČR, které pochopitelně ke konkrétnímu případu 
nemohlo být jiné než obvyklé, že případ je 
v šetření. Skutečnost, že pachatel/é, je 
vyšetřován na svobodě určitě nezvýšila reputaci 
právního státu. Lidé ovšem nestáli o vysvětlení, 
zájem byl o konkrétní kroky, které budou 
učiněny ke zvýšení bezpečnosti a pořádku ve 
městě. Vedoucí místního oddělení Policie ČR pan 
Antonín Panuška informoval o posílení dohledu 
nad bezpečností v Kraslicích a také o 
nenaplněném stavu policistů. Pan starosta 
Roman Kotilínek ohlásil žádost o zřízení tzv. 
bezdoplatkové zóny, kterou obce a města 
používají jako prostředek k zabránění 
vystěhovávání nepřizpůsobivých občanů z jiných 
měst. Toto opatření nepůsobí zpětně a řeší 
pouze vymezení lokalit, kde nebude možné 
v budoucnu doplácet na bydlení a vytvářet další 
ubytovny. Jako zastupitel jsem oznámil, že na 
zářijovém zastupitelstvu předložím opakovaně 
návrh na zřízení Městské policie. Ta již byla 
v minulosti rozhodnutím zastupitelstva zřízena, 
poté odložena a zrušena. 
V návrhu na zřízení Městské policie budou 
předloženy hlavně důvody, proč je potřebné ji 
mít, v jakém rozsahu bude a kolik nás to bude 
stát. 
Na analýze nákladů a variantách rozsahu se 
pracuje, ale o smyslu městské police je nutné 
uvést, že městská policie působí na základě 
zákona, který dává strážníků určitá oprávnění. 
Cituji ze zákona č. 553/1991 Sb. – aktuální znění. 
„§ 2 
Obecní policie při zabezpečování místních 
záležitostí veřejného pořádku a plnění dalších 
úkolů podle tohoto nebo zvláštního zákona 
a) přispívá k ochraně a bezpečnosti osob a 
majetku, 
b) dohlíží na dodržování pravidel občanského 
soužití, 
c) dohlíží na dodržování obecně závazných 
vyhlášek a nařízení obce, 
d) se podílí v rozsahu stanoveném tímto nebo 
zvláštním zákonem na dohledu na bezpečnost a 
plynulost provozu na pozemních komunikacích, 
e) se podílí na dodržování právních předpisů o 
ochraně veřejného pořádku a v rozsahu svých 

povinností a oprávnění stanovených tímto nebo 
zvláštním zákonem činí opatření k jeho obnovení, 
f) se podílí na prevenci kriminality v obci, 
g) provádí dohled nad dodržováním čistoty na 
veřejných prostranstvích v obci, 
h) odhaluje přestupky, jejichž projednávání je v 
působnosti obce, 
i) poskytuje za účelem zpracování statistických 
údajů Ministerstvu vnitra (dále jen 
„ministerstvo“) na požádání údaje o obecní 
policii.“ 
Když jsme v minulosti pracovali na návrhu zřízení 
Městské policie v Kraslicích, byla s občany 
vedena rozsáhlá diskuse na veřejném 
shromáždění, které se uskutečnilo v sále základní 
umělecké školy. Mimo jiné tehdy přijal naše 
pozvání současný hejtman Karlovarského kraje 
pan Petr Kubis, který je odborníkem v oblasti 
Městské policie. Před zářijovým jednáním 
městského zastupitelstva, kde bude návrh na 
zřízení Městské policie předložen, uspořádáme 
takové setkání občanů znovu, abychom dali 
možnost projevu všem názorům v této důležité 

záležitosti. 
Na závěr mohu zmínit, že při rozhovorech s lidmi 
na téma zřízení Městské policie zaznívá nejčastěji 
požadavek na zásadu spravedlnosti Městské 
policie vůči všem občanům bez rozdílu tak, aby 
pravidla platila pro všechny. Že by krasličtí znali 
své pappenheimské? 
Příjemné prožití dovolené a prázdnin 
  Otakar Mika - zastupitel 

Karlovarský kraj projednal 

petici za zachování sbírky 

historických hudebních 

nástrojů 

Napsali jste nám 

Autoři petice za zachování sbírky historických 
hudebních nástrojů pro Kraslice P. František Stůj, 
p. Josef Novotný, p. Josef Levý a Otakar Mika 
obdrželi informaci o výsledku projednání petice 
Zastupitelstvem Karlovarského kraje. 
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Vesnice „ Gresselas“ byla před 

650 lety povýšena na 

královské město 
 
V roce 2020 si připomínáme významné výročí v 
historii našeho města. Před 650 lety byla vesnice 
„ Gresselas“ povýšena na královské město. Co 
této události předcházelo? 
Dnešní Kraslicko kdysi pokrývaly neprostupné 
lesy. Ojedinělé slovanské osídlení mohou doložit 
jen některé názvy místních vodních toků, např. 
řeka Svatava – Sventa, Zuata – Svatá řeka. Pouze 
historik A. Müller zmiňuje osídlení Srby u řeky 
Svatavy a H. Gradl v okolí Stříbrného potoka. Asi 
od 11. století procházela přes v Kraslický 
průsmyk stará obchodní cesta spojující Prahu 
s Erfurtem. V raném středověku nejvíce půdy a 
lesů patřilo panovníkovi, církvi a bohatým 
šlechticům. Ti hledali možnosti, jak vlastnictví 
rozsáhlých pozemků zpeněžit. V podmínkách 
tehdejšího hospodářství to bylo především 
spojeno se zakládáním nových vesnic či měst, 
které posléze znamenaly nové příjmy z daní 
jejich nových obyvatel. Jejich vybudováním byl 
pověřen tzv. lokátor, který vše řídil, organizoval 
a často i financoval. Na místo, kde měla být 
vesnice postavena, měl po předchozí dohodě 
s vlastníkem půdy, přivést několik hospodářů 
s rodinami. Ti si po příchodu museli nejprve 
postavit provizorní chatrče. Následně vymýtili 
les, založili pole, vybudovali přístřešky pro 
dobytek, zásobní jámy a až nakonec své domy, 
nejčastěji hrázděné. Vznikaly tak první usedlosti, 
tedy soubor obytných a různých hospodářských 
staveb s polem, pastvinou a loukou. Nové 
vesnice byly budovány většinou v blízkosti 
vodních toků. V horských oblastech obvykle 
podél cest. Každý hospodář mohl podle tzv. 
zákupního práva se svou usedlostí libovolně 
nakládat. Pokud dodržoval sjednané povinnosti 
a platil předem dohodnutou rentu, pak nemohl 
být vyhnán. Pokud byl lokátor úspěšný, získal za 
to půdu a různé výhody. Někdy byl pověřen i 
správou vesnice. Veškerý život byl ve vesnici 
orientován na zemědělství. 
Při osidlování dnešního Kraslicka sehrál zcela 
zásadní roli mužský cisterciácký klášter 

v bavorském Waldsassenu, který na Chebsku 
vlastnil rozsáhlé pozemky sahající až Lubům. Asi 
kolem poloviny 12. století vstoupil na českou 
půdu. Poté od českého krále Vladislava získal 
rozsáhlé území ohraničené řekou Svatavou – 
Lubský újezd. K vybudování nových vesnic zvali 
mniši zemědělce především z Horních Frank. 
Klášter se zabýval mnoha obory tehdejšího 
hospodářství včetně rudného dolování. Jeho 
činnost přinesla do zdejšího kraje velký 
hospodářský pokrok. Prvními založenými 
vesnicemi byly Černá, Čirá a Kostelní. Později 
vznikaly i další, např. Frauengrün, Friedrichsgrün 
a Markhausen. 
O založení původní vesnice Gresselas existuje 
několik teorií. Např. podle bývalého ředitele 

kraslického gymnázia Dr. Treixlera mohla 
být založena spojením několika klášterních 
osad nebo dle historika Rennera ji 
vybudovali horníci ze Saska. Pojmenováním 
„ zum Gresslas“ byl nejprve nazýván dnešní 
Zámecký vrch (Hausberg).  Staroněmecký slovní 
základ „ graz“ označovalo jehličnatou křovinu 
nebo špičatý les.  
Český král Václav I. usiloval o zajištění 
bezpečnosti zemských hranic a obchodních cest. 
Na jejich ochranu nechal budovat pohraniční 
opevnění. Možná Chodové, asi někdy v první 
polovině 13. století, vybudovali na Zámeckém 
vrchu královskou celnici. Asi o několik získal od 
českého krále Přemysla Otakara II. Jindřich starší 
z Plavna souhlas k přebudování původní celnice 
na strážní hrádek. V průběhu dalších let jeho 
nejčastějšími držiteli jsou právě páni z Plavna. 
Jejich zájmem o území kolem řeky Svatavy 
zřejmě byla rudná naleziště. S klášterem vedli 
několik sporů o vesnice i území. V roce 1370 se 
stal hrádek přímým královským majetkem. 
Po morové epidemii a následném hladomoru 
v první polovině 14. století ztratil klášter své 
dosavadní postavení. Z důvodu finanční tísně 
prodal v listopadu 1348 část Lubského újezdu 
chebskému rytíři Rüdigerovi ze Sparnecka. 
V následujícím roce přísahal věrnost 
panovníkovi. V roce 1356 mu odevzdal své 
državy a obdržel je zpět jako přímé zemské léno 
Koruny České. V únoru 1370 odkoupil Karel IV. 

od Sparnecka část jeho majetku a ještě v témže 
roce pak i zbytek již od jeho synů. 
Nyní se již dostáváme k jednomu 
z nejvýznamnějších událostí v historii města i 
vlastnímu povýšení na královské město. 
Existence strážního hradu, obchodní cesty a 
především rozvoj místního horního podnikání 
zřejmě výrazně zvýšily panovníkův zájem o 
Kraslice. Na císařském hradu v Norimberku 
podepsal 15. srpna 1370 císař římský a král 
český, Karel IV., listinu, kterou byla vesnice 
Gresselas povýšena na královské město. Od té 
doby podléhalo přímo panovníkovi nebo jeho 
zástupci, královskému podkomořímu. Svá města 
všemožně ochraňoval, protože vždy byla 
významným zdrojem příjmů do královské 
pokladnice. Jejich rozvoj, především obchod, 
řemesla a dolování podporoval udílením různých 
výsad a výhod. Navíc zakládaná královská města 
mu byla rovněž oporou proti rozpínavosti 
šlechty.  

Kraslice získaly stejná práva a 
privilegia jaké tehdy mělo město Loket, která se 
odkazovala na chebská. Ta zase na právní 
zvyklosti města Norimberk vycházející z 
právního spisu zvaného Švábské zrcadlo 
používaném v dobách vrcholného středověku 
v oblastech dnešního jižního Německa. 
Nově zakládaná města vždy přejímala městská 
práva od jiného města. Zpočátku jediným 
pramenem těchto práv byla pouze zakládací 
listina od panovníka, ve které kromě 
jednotlivých práv bylo zmíněno město, na něž se 
odkazovalo. Vztahovala se jen na měšťany, tj. 
jen na ty, kteří vlastnili ve městě dům. 
K základním městským právům patřila práva na 
vlastní samosprávu, soudní pravomoc, svobodné 
provozování řemesel a svobodné odkazování 
majetku. Dále pak právo mílové, právo mýta, 
právo na držení krčem, sladoven a masných 
krámů; případně právo skladu, várečné právo a 
právo na vybudování městských hradeb. Jejich 
používání a vymáhání záviselo především na 
purkmistrovi a členech městské rady. Ne 
všechna z nich tak byla ihned používána.  
Správou obecních záležitostí byla pověřena nově 
zvolená městská rada složená obvykle z 12 
konšelů (radních), kterými byli většinou ti 
nejvýznamnější z místních obyvatel. V čele rady 
stál purkmistr. Konšelé se ve funkci střídali vždy 
po 4 týdnech v pořadí od těch nejváženějších. Za 
svou práci měli část z vybraných poplatků a 
pokut. S radou spolupracovalo ještě dalších 12 
z místních obyvatel, tzv. obecní starší. 
Místní samospráva v rámci soudní pravomoci 
projednávala spory a drobné přestupky. Se 
složitějšími případy se obracela o radu do Lokte. 
Svobodné provozování řemesel bylo vždy 
zdrojem nemalých příjmů. Mezi nejrozšířenější 
řemeslnické provozy patřily kovárny. Kromě 
dalších živnostníků vyrábějící různé dřevěné, 
textilní, kožené, keramické či slaměné výrobky 
provozovali svou živnost také pekaři a řezníci. 
Svobodné odkazování majetku měšťanům 
zajišťovalo volné nakládání se svým majetkem. 
Mílové právo chránilo místní před konkurencí, 
protože do vzdálenosti jedné míle kolem města 
nesměl nikdo jiný provozovat žádné řemeslnické 
dílny, krámy či krčmy. Právo mýta umožňovalo 
vybírat od procházejících kupců různé poplatky. 
Právo na držení krčem, sladoven a masných 
krámů umožňovalo měšťanů ve svých domech 
čepovat pivo nebo prodávat masné výrobky. 
Jestli byla používána i poslední tři zmíněná 
práva, není ovšem jisté. Město bylo povýšením 
rovněž osvobozeno od placení berní (daní) 
královské komoře. 
Po povýšení pravděpodobně zůstávaly Kraslice i 
nadále spíše na úrovni vesnice. Obranné valy 
s příkopy ani hradby nejspíše nikdy nemělo. 
Tehdy zde mohlo asi být kolem 50 usedlostí. 
Mezi obyvateli převládali především původní 
zemědělci, různí řemeslníci, obchodníci a rovněž 
horníci.  
Originál listiny se nedochoval. Její znění je 
známé z opisu záznamu loketské rady z roku 
1599, ve kterém se cituje listina císaře Zikmunda 
Lucemburského z července 1437. 
Práva a privilegia byla v pozdějších letech 
několikráte potvrzena a nikdo o nich 
nepochyboval. Jejich dodržování bylo důrazně 
vymáháno. Například v roce 1709 místní úřad 
vyhlásil, že každý kdo by se nevhodně vyjádřil, 
mohl být potrestán vězením, ztrátou svého 
majetku a dokonce i s hanbou vypovězen 
z panství! 
 
pokračování na str. 5 

Pohled do historie 

Bazilika cisterciáckého kláštera ve Waldsassenu 

Ilustrační obrázek—Karel IV. s listinou 
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pokračování ze str. 4 
 
V pozdějších dobách bylo povýšení Kraslic na 
město připomínáno a oslavováno. Při příležitosti 

pětistého výročí se v roce 1870 konaly 
v Kraslicích velkolepé oslavy s bohatým 
kulturním programem trvající několik dní. 

Ve vyzdobeném městě květinami, věnci a 
vlajkami prošel velký průvod, kterého se kromě 
významných osobností města zúčastnili i členové 
mnoha regionálních střeleckých spolků a 
několika hudebních kapel, místní Dobrovolní 
hasiči či Spolek veteránů. V novém sálu hotelu „ 
zum Kaiser von Österreich“ se konal koncert 
dvou místních orchestrů. Ve školním muzeu si 
bylo možné během oslav prohlédnout výstavu 
různých výrobků a zboží některých místních 
firem, např. Gustav Bohland, Daniel 
Langhammer, Bernard Metzner, Leopold 
Thomas, Christian Kühnl´s Erben, Johann Fuchs 
Söhne, Josef Kohlert nebo Louise Kopp. K vidění 
byly různé hudební nástroje, krajky, vlněné a 
bavlněné výrobky i jiné zboží. Kraslice tehdy 
navštívil místní rodák rytíř Richard von Dotzauer 
se svou chotí Eleonorou. 
O století později, v roce 1970, se v Kraslicích 
rovněž konaly oslavy spojené s 600. výročím od 
povýšení Kraslic na město. U této příležitosti byla 
vydána kniha „ Kraslice – město hudebních 
nástrojů, krajek a přírodních krás“. Oslavy začaly 
již lednu, kdy na mimořádném slavnostním 
zasedání MěNV připomněl jeho předseda J. Vik 
historii města a zásluhy jeho obyvatel při rozvoji 
města. Na závěr se konal koncert Velkého 
dechového orchestru AMATI. Během roku byla 
uspořádána řada akcí, např. První ročník 

třídenního přejezdu Krušných hor, ve VDK se 
konala kvízová soutěž pro mládež, sehrála se 

divadelní hra „ Slaměný 
klobouk“, proběhla Zimní 
olympiáda dětí, karneval 
divadelníků, přehlídka 
dechových hudeb, přehlídka 

kouzelnického umění, výstava HN, výstava 
hospodářských zvířat a zemědělské techniky, 
Letecký den modelářů, krajská přehlídka 
loutkářských souborů nebo celostátní soutěž ve 
hře na dechové nástroje. V sobotu 15. srpna 
1970 přijela na tehdejší náměstí Řeckých hrdinů 
lovecká družina Karla IV. Členy místního 
divadelního spolku ochotníků „ Plamen“ 
v historických kostýmech a spolku chovatelů 
drobného zvířectva přivítalo na 5 000 
návštěvníků. Občerstvit se mohli v mnoha 
stáncích. Po přečtení privilegia následovaly 
projevy předsedy MěNV a hostů. Poté následoval 
První Staročeský jarmark, na kterém hrál „ 
Jarmareční orchestr“. Večer pokračoval program 
v sále VDK.  
     Co napsat závěrem? V letošním roce byly 
naplánovány různé akce, které měly vyvrcholit 
velkou slávou ve třetím srpnovém víkendu. Dnes 
je však více než jisté, že v souvislosti se šířením 
koronaviru doznají veškeré plány značných 
změn.       Stanislav Meinl 

Pohled do historie 

znění listiny  z 15. srpna 1370 

Z programu oslav v roce 1870 

Lovecká družina Karla IV. z oslav z roku 1970 
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Svatí Patronové Evropy:  
Tři muži a tři ženy: 

Sv. Benedikt z Nursie,  
svatý Cyril, svatý Metoděj 
Svatá Kateřina Sienská,  
svatá Brigita Švédská.  

svatá Edith Stein (Benedikta 
od Kříže) 

 
Čtyři důležitá slova 
papeže Františka 
Když už jsem tím kaplanem 

papeže Františka, sleduji o něco více, co sděluje 
světu. Protože je stále dost těch, kteří se stále 
bojí a chybí na pravidelných bohoslužbách, 
opakuji, co jsem v kázáních říkal: Sv. Otec se řídí 
4 slůvky, která používá jak vůči Bohu, tak vůči 
bratřím a sestrám. Doporučuje je i nám. Jako 
první bych čekal slůvko PROSÍM. Ale on, na 
tomto místě má slovíčko DĚKUJI. Je mu jasné, že 
za život je třeba stále děkovat, za zdraví a práci, 
za rodinu, přátele a přírodu, za déšť i uzdravení 
taktéž. Teprve teď prosí Boha i lidi ve světě za 
všechny potřebné, nemocné a za církev, kterou 
vede a též za sebe samotného. Jelikož při 
děkování i při prosbách a životě vůbec dochází 
k chybám a omylům, je zcela namístě, mít na 
třetím místě slůvko ODPUSŤ MI. Tohle vůbec 
není lehké, když je v každém v nás trochu pýchy 
a sebejistoty, kterou tímto v sobě porážím. Byl 
jsem nesmírně zvědavý, jaké je to poslední, 
čtvrté slovo! Překvapen jsem (a možná i vy), že 
tím slovem je ODPOUŠTÍM TI! Čím déle nad tím 
rozjímám, tím více chápu, že toto může být pro 
člověka, který byl zrazen, křivě obviněn či 
pomluven, kterému bylo hodně 
ublíženo, nejtěžší krok! Ale s pomocí Boží, pro 
klid vlastního svědomí, se i toto dá zvládnout.   
Dům a Rodina 
abychom tuto problematiku lépe pochopili, 
pomohu si příkladem z naší praxe. My, Češi, 
máme 2 slova, kterými vyjadřujeme skutečnost, 
která se v jiné řeči vyjádří jedním slovem. Kirche, 
Church, Ecclesia, Cerkov se v němčině, angličtině, 
latině a ruštině používá jak pro dům, budovu, tak 
pro společenství či rodinu božích dětí. Co jsem 
do dubna 2020 nevěděl, bylo: v řeči Vyvoleného 
národa, lidu izraelského, neexistuje výraz 
pro rodinu. Jak tedy vyjadřují tento, tak důležitý 
lidský vztah? Slovem dům. Ano, kde je rodina, 
tam je dům, domov. Kde je dům, tam je i rodina. 
Od této doby se modlím žalmy z jiného pohledu. 
Když se řekne Dům Izraelův, Jakubův, Davidův 
apod. vždy vidím nyní i rodinu, rod, společenství. 
Jak vidíte, učíme se celý život. Přeji všem, aby náš 
dům byl vždy místem pro rodinu, kde se rádi 
scházíme, kam se rádi vracíme a kde v lásce vše 
s pomocí Boží řešíme. Totéž platí i pro naší farní 
rodinu! Naším domem je chrám boží, kostel či 
kaple, kde spolu řešíme své vztahy s Bohem, kde 
spolu děkujeme, prosíme, voláme: Pane, smiluj 
se; Pane, odpusť nám! Kde též podáním ruky 
jeden druhému odpouštíme, spolu se modlíme 
v Otčenáši: Odpusť nám naše viny, jako i my 
odpouštíme našim viníkům….  Jak krásné je mít 
dům a rodinu jak vlastní, tak boží!  
Tradiční mše svatá 
- u obnovené kaple sv, Josefa nad Olovím 
Koronavir-19 a ohlášený déšť udělal své! Proto 
se 01.05. pouze v počtu 4+1 (E.K+pí 
R.+AL+PF+pejsek) sešlo i za vás u této kaple pár 
statečných v lese s tímto úmyslem: „Prosba za 
zdraví dědy Rudy; za zdraví Josefa od Soni; za 
přijetí do slávy Boží pro druhou maminku 
Libora (měl být pokřtěn 18.4.; jeho maminka mu 
zemřela, když mu bylo 8 let); za oběti zhoubného 
viru, za nakažené zdravotníky, za tolik potřebný 
déšť a za všechny, kteří se s námi u kapličky po 
léta scházeli atd.“ Putovali jsme po upravené 
cestě, kdy na 7 místech byl bagrem zhotoven 
odvod dešťové vody do strany (přívozu). I za 
pracovníky v lese jsme prosili.   
v obnovené kapli N.Trojice nad Kraslicemi 

Déšť ustal, i sluníčko vykouklo; sešlo se 
nás tam 7. Byla to milá vzpomínka na + 
paní Fischerovou i Rackovou, a na ostatní, 
kteří bývali v tento den s námi. 
Nezapomněli jsme na pracovníky MěÚ Kraslice, 
kteří se ujali této kaple. Nebyla zapsána 
v katastru. Před 2 roky jsem byl dotázán, zda 
naše farnost uhradí 6 tis. Kč za zanesení do 
katastru nemovitostí. Tím by se kaple stala 
majetkem ŘKF Kraslice (kaple byla postavena na 
soukromém pozemku a nebyla vůbec 
evidována).  Víte kolik má farnost objektů ve 
správě? 11 kostelů, 3 kaple, 3 farní budovy. Pro 
koho tyto všechny objekty opravujeme? Takže 
tuto kapli si do správy vzalo Město Kraslice. My 
máme umožněno zde konat bohoslužby, což se i 
dnes stalo. Kaple byla vlhká a zdivem pronikala 
plíseň. Byla odizolována a tím i zachráněna díky 
Městu. Pouze okolí nejen kaple na Krásné, ale i 
kostela sv. Jakuba na Sněžné je otřesné! 
Skladiště železa, sutě a neupraveného okolí je 
ostudou tohoto kousku přírody. Tento otřesný 
nepořádek mají na svědomí dva majitelé 
pozemků. Existuje nějaká síla, která by je 
dohnala k zodpovědnosti?  
- u kaple Nejsvětější Trojice Grotte – Oloví 
07. června nám ani déšť, „který jsme si 
vymodlili“, nezabránil být na mši sv. u této 
jeskyně v lese nad Olovím. Je to skutečně vše 
v režii Boží: cestou k vyhlídkové věži Cibulka, 
kterou jsem při otevření i posvětil, a kde se lidé 
se zájmem rozhlíží do dálky, mohou se zastavit i 
zde a zadívat se do dálky duchovní. Proto bylo 
tak důležité, abychom společně vyprosili 
zvědavcům „nalezení Boha“, abychom všem 
vyprosili požehnání nejen pro putování přírodou, 
ale i pro ostatní cesty za prací, za povinnostmi 
atd. Díky proto všem, kteří i tuto neděli obětovali 
svůj čas a v počtu kolem 20 vydrželi déšť a vlhko. 
Ať trojjediný Bůh žehná, posiluje, ochraňuje i 
provází na cestách jak vás, kteří jste tam byli, tak 
všechny, kteří budou putovat k Cibulce. 
 
- 5.6. proběhl ve stříbrnském kostele Benefiční 
koncert na podporu osiřelé 8-leté Petrušky. Díky 
za finanční příspěvky účastníků i dětí z Rotavy; 
díky za modlitby i mši sv., která se konala 
v tomto chrámě.     
JAK POKROČILY NAŠE STAROSTI kolem oprav 
Opravy v tomto roce: Co je již dokončeno? 
Druhá polovina schodiště u kostela a fary ve 
Stříbrné za 39.800 Kč. Hotový a připravený 
k používání je i Domeček u fary ve Stříbrné 

za 29.313 Kč. I přes problémy s číselníky jak 
v kostele Kraslice, Rotavě i v Jindřichovicích, jsou 
nyní používány k naší radosti (3x 10.700 Kč) za 
celkovou částku 32.100Kč. Ozvučení kostela 
v Jindřichovicích za 52.671Kč taktéž 
slouží. Oprava Alarmu kostela v Kraslicích přišla 
na  56.858 Kč. Dodatečně  byla provedena revize 
el.instalace v rotavském kostele za 5.114 Kč. 
Zakoupen byl i skoro nový ventilátor pro varhany 
v Rotavě za 30.000 Kč. Dotace a příspěvek na 
opravy činily 120.858 Kč z celkové 
částky 245.856 Kč. Taktéž díky všem dárcům, 
kteří se do této doby plnou polovinou podíleli na 
letošních opravách! 
Opravy, které nás v tomto roce ještě 
čekají? Oprava 3 vitráží kostela Kraslice probíhá 
na 2 etapy. První - 2 vitráže v kněžišti jsou již 
firmou Uhlík dokončené za 26.780 Kč z darů 
výlučně kraslických věřících! Poslední, třetí 
vitráž, bude brzy též hotová (cca 13.000 Kč). 
Věřím, že se opět najdou velkorysí dárci. Předem 
dík!  

Na 
zadní straně stěny kostela sv. Josefa v Krásné 
Lípě stojí lešení, i práce začaly. Podle slibů 
z Min.kultury (900 tis. Kč) a Karlovarského kraje 
(300 tis. Kč) a naší spoluúčasti (102 tis. Kč + 
120tis.Kč=222tis. Kč!!!) by s pomocí Boží mohlo 
být letos vykonané dílo za 1,422.000 Kč! Buďme 
realisté: Covid-19 udělal mnohému čáru přes 
rozpočet! Ale poručeno Pánu Bohu – my se 
modleme – to je v této chvíli nejlepší řešení. A 
aby toho nebylo málo, i na opravu dřevěného 
kazetového stropu kostela v Oloví Karlovarský 
kraj možná přispěje 300 tis. Kč + naše účast ve 
výši 120 tis. Kč (420.000 Kč) to by pohnulo šancí, 
se do této svatyně v dohledné době vrátit. Na 
Přebuzi „přivede“ VODAFONE (mobil a internet) 
el.energii do našeho kostela. Žádáme o povolení 
podružného elektroměru pro naši potřebu (1x za 
rok ventilátor pro varhany o pouti, možnost 
připojení mých přenosných kláves a případné 
použití vysavače k úklidu) cca 50kW. Hlavně, že 
bude v kostele naše zásuvka (vedení povede 
vrtem pod silnicí k el.sloupu naproti kostelu)! Mé 
„tajné přání“ bude splněno! I Dr. Petr Rojík bude 
jásat -  hrát budou i varhany.   Mons. PF 
Zamyšlení k červencovým svátkům  
Polistopadový režim daroval národu dva nové 
státní svátky na prahu prázdnin – svátek 
cyrilometodějský a den Husův. Lid to vděčně 
přijal jako libé rozšíření času dovolených, o 
vnitřní obsah obou slavností, jak se zdá, dbá 
málokdo. Jsou to svátky s nábojem náboženským 
i vlasteneckým; připomínají si je po svém církve, 
tu a tam se na církevní slavnosti přitočí před 
kamery nějaký politik, ale otevře-li ústa, bývá 
patrné, že o duchovním poselství oněch dní příliš 
nečetl ani nemeditoval, a celkový dojem bývá po 
pravdě řečeno rozpačitý. 
Tyto rozpaky mohou mít ale hlubší kořeny, než je 
absence vztahu k  národní kultuře u naprosté 
většiny  dnešních politických činitelů. Tyto svátky 
nám připomínají národní tradici: pátý červenec 
spíše tradici moravskou a katolickou, šestý 
červenec českou a evangelickou. Starší generace 
se ještě mohla setkat s dozvuky obrozeneckého 
koloritu těchto slavností, který se i nyní ještě 
občas ozve při televizním přenosu církevních 
slavností: na Cyrila a Metoděje slyšíme tklivé tóny 
o dědictví otců a Moravěnce milé, na Husův 
svátek se sice už příliš nezpívá ta krásně sršatá 
sloka „a kolem něho mnichů rota líná“, ale leckdo 
vzpomene, jak „tři sta let jsme trpěli“. 
Patos, který do těchto dnů vložilo devatenácté 
století a první republika, vyčpěl a bylo by trapné 
chtít ho restaurovat. Přesto jsme hluboce 
přesvědčeni, že nám oba svátky mají i dnes 
mnoho co říci. Naznačím jen dva body 
k možnému rozjímání pro ony „volné dny“. 
Cyril a Metoděj přišli, aby vtělili křesťanské 
poselství do kultury Velké Moravy. Neměli by se 
ti, kdo cítí odpovědnost za křesťanské duchovní, 
mravní a kulturní dědictví, opět více snažit 
„přeložit“ ho do jazyka (způsobu myšlení a 
vyjadřování) srozumitelného lidem kolem nás? 
A Hus se nechal raději seškvařit, než aby řekl 
něco, co po něm autorita žádala, aniž se pokusila 
ho přesvědčovat, vstoupit do rozhovoru s jeho 
myšlením a respektovat jeho svědomí. Nemáme i 
dnes – a právě dnes - žádat po nositelích autority 
– navíc těch, kteří se už opravdu nemohou 
odvolávat na božský původ své moci a legitimují 
se souhlasem ovládaných –, aby si uvědomili, že 
nemohou být věrohodní, pokud se nenaučí 
trpělivě naslouchat kritickým hlasům „zdola“, 
včetně hlasů z prostředí církví a univerzit? Hus 
stojí na počátku kritického tázání po vztahu 
pravdy a moci, moci a svědomí, tázání, které 
prostupuje celé české dějiny a které – jak se stále 
znovu ukazuje - není zbytečné ani dnes.        JV 

Římskokatolická farnost 

Kraslice 
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30 let svobodných voleb 
Jsem strašně rád, že moje první volby v životě byly 
svobodné. Historky mých starších kamarádů o 
předlistopadových volbách mě děsily. Vůbec jsem 
nevěděl, jak se k tomu, až to přijde, postavím. Jestli 
se nechám zlomit, anebo ne. Jestli tam půjdu, nebo 
nepůjdu. Nebyly to volby v pravém slova smyslu, 
volební lístek byl jen jeden. Studoval jsem "za 
peníze strany a dělnické třídy" a neúčast ve volbách 
by mi mohla tenkrát udělat ve škole velké 
problémy, komunisté si ty, kdo nepřišli, pečlivě 
evidovali. To popisované ticho a dusná atmosféra ve 
volební místnosti, soudruzi a soudružky ve volební 
komisi s přísnými pohledy, povinná "plenta", za 
kterou se ale nikdo neodvážil jít, karafiát pro 
prvovoliče a soudružský stisk zpocených rukou na 
závěr… 
Ale moje první volby byly svobodné, zaplaťpánbůh! 
Mám je zahalené trochu mlhou, protože celý rok 
1990 byl pro mě něco jako zázrak. Bylo mi 19 let, s 
naší kapelou jsme mohli konečně veřejně hrát i na 
jiných než nepovolených akcích, které nám 
ukončovali zpravidla příslušníci Sboru národní 
bezpečnosti. A koncertů bylo ten rok hodně, 
vznikaly nové hudební kluby, hrálo se všude možně. 
Na Hradě byl místo "československy" mluvícího 
normalizátora a komunisty Gustáva Husáka disident 
a zakázaný spisovatel Václav Havel, byla svoboda, 
svobodné noviny, svobodná televize, všude se 
mohlo najednou mluvit o všem, otevřeně, beze 
strachu. Úžasná atmosféra. Asi je to nepřenosné, to 
se muselo zažít. Z mých prvních voleb si pamatuji 
jenom to, že volební místnost byla na základní škole 
a že jsem volil Občanské fórum, no jasně. A taky tu 
úlevu, že můžu volit, koho chci. Vnímal jsem to jako 
jeden z mnoha zázraků neuvěřitelného roku 1990.  
Leckdo může být se současným stavem naší politiky 
nespokojený. To je v pořádku, a může to 
v demokratické společnosti, pokud chce, i naprosto 
svobodně vyjádřit. Způsobem, jaký uzná za vhodný. 
Někdo nadává v hospodě, jiný třeba pokojně 
demonstruje. A velmi důležitá jsou také svobodná 
média, která se nebojí mocných a o ožehavých 
tématech pravdivě informují. Svoboda znamená 
totiž hlavně odpovědnost. To lidé rozhodují o tom, 
kdo je bude zastupovat, a to na základě informací, 
které mají k dispozici. Nikdo se ve funkci neocitne 
sám od sebe, občané ho musí zvolit. I proto je 
důležité k volbám chodit. A pečlivě vybírat a pak 
ještě pečlivěji politiky kontrolovat. Zajímat se. A 
pokud někdo zklame, "hodit to" příště prostě 
někomu jinému. A mít realistická očekávání a 
nečekat od politiků zázraky, i když vám je slibují. Že 
vytvoří ráj na zemi slibovali v roce 1946 komunisté a 
na další svobodné volby jsme pak čekali dlouhých 
44 let. Jsem moc rád, že už je toto období za námi. 
Jsem moc rád, že svobodně volit můžeme. Ve dnech 
8. a 9. 6. 2020 tomu bylo přesně 30 let. 
Rád bych vám na závěr popřál hezké léto. Letos 
bude asi trochu jiné, převážná většina z nás ho bude 
trávit v Čechách a na Moravě. Což má myslím také 
něco do sebe, protože to tu máme taky krásné. Já 
sám se chystám opět do Polabí na kolo, letos 
prozkoumáme jeho další část. Přeji vám krásné léto.  
 
   Miroslav Balatka, senátor  
   www.miroslavbalatka.cz 

Slovo senátora 
BSK Tatran Kraslice 

 
Sezónu 2019/2020 předčasně 

ukončila pandemie a soutěže byly anulovány. V průběžné tabulce byly ženy na 
2.místě v oblastním přeboru (soutěž společná pro Karlovarský a Plzeňský kraj), 
starší žákyně na 4.místě v nadregionální lize a nejmladší minižactvo na 6.místě 
v krajském přeboru. Nemohla proběhnout řada tradičních akcí, ale okamžitě po 
rozvolnění opatření jsme se znovu pustili do práce, začali jsme trénovat na novou 
sezónu, připravili letní soustředění mládeže v Tachově, uspořádali jsme 
„baskeťáckou“ vodu – sjezdu Ohře se zúčastnilo více než 30 členů klubu. Na konci 
června proběhla i valná hromada klubu, která byla volební. Na žádost Elišky a 
Zdeňka Brantlových, kteří chtěli odejít do basketbalového důchodu, bylo nutné 
doplnit výbor klubu, jehož předsedou byl od založení klubu Ing. Z. Brantl. Novou 
předsedkyní byla zvolena Petra Vopičková. Manželům Brantlovým patří velké 
poděkování i obdiv – vychovali mj. vítězný tým České republiky, reprezentantky 
České republiky i mistryně světa a basketbalu věnovali téměř celý svůj život. 
D Ě K U J E M E !  
I když sezóna 2019/2020 nebyla dokončena, nemohli bychom ji odehrát bez 
sponzorů, kteří na naši činnost přispívají – jsou to manželé Karmazínovi, KMS, V. 
Hrbek, MUDr. Vajsejtl a další. Děkujeme. Velké poděkování za finanční podporu 
patří i Městu Kraslice, které naši činnost každoročně podporuje formou 
grantového systému.           Mgr. P. Poledňáková 

Sportovní zprávy 

Na prázdniny půjdou se stříbrem  
Před zahájením prázdninového období uspořádal volejbalový klub Klokani Aš 
turnaj v barevném minivolejbale s názvem „Než půjdeme na prázdniny“. Tohoto 
turnaje zařazeného do grantového systému Města Aš a podporovaného ašskými 
sponzory se zúčastnila družstva startující v nedokončené Krajské lize barevného 
minivolejbalu. Mezi těmito týmy startovala také dvě družstva z Kraslic vedená 
trenéry Michaelou Dudašiu a Liborem Marešem. Jen pověstný „krůček“ chyběl 
družstvu Tatranek ve složení: Emily Dudašiu, Lea Chouňová a Tereza 
Trohemčuková k vítězství. Kraslické družstvo startující v zeleném minivolejbalu jen 
remízovalo s družstvem Blbounů, když celý zápas vedlo o jeden či dva body. 
Konečné pořadí turnaje tedy bylo: 
1. Blbouni – Klokani Aš 
2. Tatranky – VSK Tatran Kraslice 
3. Izolepy – BVC Chodov 
4. Buldozéři – Klokani Aš 
5. Hvězdička – BVC Chodov 
6. Bagristi – BVC Chodov 
7. Korony – Klokani Aš 
V červeném minivolejbalu startovalo 
kraslické družstvo Horalek ve složení: 
Adélka Dubšová a Terezka Vávrová, 
které skončilo ve své kategorii na 
čtvrtém místě. Končené pořadí 
červeného turnaje bylo následující: 
1. Kometky – BVC Chodov 
2. Ježci – BVC Chodov 
3. Klofani – Klokani Aš 
4. Horalky – VSK Tatran Kraslice 
5. Kometky – Klokani Aš 
V následujícím období děti odejdou 
na prázdniny. Některé se sejdou již v 
měsíci srpnu, kdy se zúčastní Letního 
volejbalového kempu Karlovy Vary 
2020, který pořádá extraligový klub 
VK ČEZ Karlovarsko. Většina dětí se 
pak sejde na Letním volejbalovém 
kempu v Kraslicích, který se 
uskuteční ve dnech 24.8. až 
28.8.2020. Postupné úpravy také 
podstupuje volejbalový areál 
Tatranu Kraslice. Po vykácení topolů 
v areálu, dojde k výsadbě nových 
stromů a rozšíření o druhý antukový 
kurt. 
Výbor klubu přeje pěknou dovolenou 
rodičům dětí a příznivcům volejbalu v Kraslicích.  
S dětmi se pak těšíme na shledanou v měsíci září, kdy volejbalový klub chystá celou 
řadu novinek. Karel Vanke, předseda klubu, Lubomír Zach, vedoucí trenér 
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Třídění začíná v kuchyni  
 
Vnímání odpadů se daří oprostit od stereotypů 
jen pomalu. K nejčastějším klišé patří přístup k 
bioodpadu—podle mnohých ho stačí vyhodit do 
hnědé popelnice a „je klid“. Takové řešení je 
však výhodné málokdy. Bioodpady jsou různé a 
pro každý z nich je třeba zvolit odlišný přístup. 
Většina biologicky rozložitelných odpadů, které 
obec vytváří, vzniká v rodinných či bytových 
domech. A právě zde je lze efektivně likvidovat. 
Současná česká legislativa toto řešení bohužel 
zatím příliš nepodporuje. 
Není bioodpad jako (bio)odpad 
BRKO (biologicky rozložitelný komunální odpad) 
dnes tvoří podstatnou část černé nádoby, která 
je v obcích určena na směsný komunální odpad. 

Velké množství odpadu z černé nádoby 
na směsný odpad tak skončí na skládce 
zbytečně. Je proto velká škoda, že se 
bioodpadu nedostává tolik pozornosti, 
kolik by si jí zasloužil. Možná je to i proto, že 
obyvatelé často nevědí, co lze pod bioodpad 
zahrnout, a jak s ním zacházet. Nabízíme základní 
přehled bioodpadů a zároveň i stručný návod, jak 
se s nimi co nejefektivněji vypořádat: 
Zelený odpad ze zahrad (tráva, listí, větve, 
apod.). Tento odpad vlastně nemusí vzniknout. 
Může se totiž kompostovat v místě vzniku v 
zahradním kompostéru. Je to mnohem vhodnější 
řešení, než ho vyhazovat do hnědé nádoby na 
bioodpad. Občané do ní házejí i zbytky, které by 
zůstaly u nich na zahradě jen proto, že je 
pohodlnější zbavit se jich odvozem. Obec v 
takovém případě netřídí bioodpad, který se 

nachází ve směsném 
komunálním 
odpadu, ale 
navyšuje celkové 
množství odpadů. 
Kuchyňský odpad z 
domácností (slupky 
od brambor, zbytky 
jídel, apod.) Ten 
také bohužel často 
končí v černých 
nádobách na 
směsný odpad. 
Představuje tak 
většinu BRKO v 
těchto nádobách a v 
případě bytových 
domů jde většinou o 
jediný biologicky 
rozložitelný odpad, 
který končí v 
kontejnerech. 

Popelnice a kontejnery tak mohou být 
zahlceny zbytečně. Především však organický 
odpad v těchto nádobách hnije a zapáchá. I 
proto města a obce nemůžou efektivně snižovat 
objem a frekvenci svozu nádob na směsný 
komunální odpad. A jaké je tedy vhodné řešení? 
Zavedení třídění kuchyňského odpadu do 
perforovaných košíků přímo v kuchyních a jeho 
následný sběr ve větších nádobách přímo u 
domu. Důležité je, aby každou domácnost obec 
či město vybavilo těmito košíky. I díky tomu se 
lidé naučí kuchyňský odpad třídit. A až poté ho 
vytříděný vysypou do hnědých nádob. Toto 
řešení je známé v západní Evropě a je v 
současnosti rovněž dostupné i u nás. Domácnost 
by tak měla být vybavena vhodnými 
kompostovatelnými pytlíky na bioodpad a 
perforovanými košíky pro jeho třídění. Podstatné 
je, aby byly certifikované—kvalitní výroby 
zabraňují vzniku hnilobných procesů a zápachu. 
Použití kompostovatelných pytlíků zvyšuje také 
čistotu v nádobách a sběrných autech. Tím se 
snižují náklady na jejich čištění a sanitaci.  
Potřebná je častá frekvence sběru odpadu v 
menších objemech, ta zajistí hygienickou 
manipulaci a efektivní svoz.  
Tříděné BRKO tak nebudou zbytečně navyšovat 
objem netříděného skládkovaného komunálního 
odpadu. Náklady na skládkování komunálního 
odpadu představují největší část občany 
hrazeného místního poplatku „za odpad“. Znovu 
je potřeba zdůraznit již mnohokrát zmíněné 
pravidlo, že čím méně se třídí jednotlivé složky 
odpadu, tím vyšší podíl směsného komunálního 
odpadu a čím vyšší náklady na svoz odpadu, tím 
vyšší místní poplatek. 

částečně převzato z časopisu Odpadové fórum  

Informace pro občany 
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DĚTSKÝ DEN 
Jak si užít Den dětí v době mimořádných 
opatření? Hurá ven do přírody! Soutěžili 
jsme, opékali buřty, umazali jsme se a vrátili 
se zpět. Prostě paráda!!!  
            Za 2. třídu Mgr. Šárka Kuzebauchová 

ANGLIČTINA NÁM CHUTNÁ  
Na zopakování slovní zásoby jsme vyrazili do 
přírody. Každý z nás si připravil malé 
pohoštění. Úkolem bylo nachystat piknik…. 
sendviče, nápoje, ovoce, zeleninu. Po 
nákupu, přípravě sendvičů a uložení všech 
dobrot do piknikového koše, jsme vyrazili 
ven. Na trávě jsme rozprostřeli deky, na 
které jsme vyskládali všechny dobroty. 
Použití přítomného času průběhového nám 
šlo skvěle. Ani jsme netušili, jak si můžeme 
na opakování učiva pochutnat.  
    Za 4. ročník  Mgr. Alena Muchová 

UČENÍ V PŘÍRODĚ 
 
Po uvolnění mimořádných opatření jsme 
zamířili zpět do lavic. Na spolužáky jsme se 
velmi těšili, i když ne se všemi jsme se ve 
škole setkali. Přesto jsme je denně vídali ve 
škole pomocí online výuky.  
Jakmile bylo ale venku krásné počasí, vyrazili 
jsme ven. Pohyb venku bez roušek byl moc 

příjemný. Za úkol jsme měli ve skupinách 
připravit pro spolužáky zajímavé aktivity, 
soutěže a hádanky. Pobyt v přírodě jsme si 
společně báječně užili. 
     Za 4. ročník Mgr. Alena Muchová 

VÝUKA V DOBĚ KORONAVIRU 
 
To, že jsme 
nebyli se všemi 
svými spolužáky 
pohromadě a 
dokonce někteří 
z nás nebyli ani 
u své paní 

učitelky, přineslo další dobrodružství. Neučili 
jsme se tradičně, nezvonilo, měli jsme kratší 
výuku, ale přitom jsme se dokázali naučit 
spoustu nových věcí. Chodili jsme hodně na 

vycházky a 
s novými kamarády 
spolupracovali a 
řešili tradiční i 
netradiční úkoly. 
Ve škole byla velká 
legrace. Navíc jsme 
byli každý den 
s některými našimi 
spolužáky v online 
spojení a to bylo na 
výuce také 
zajímavé. Prostě 
škola třetího 
tisíciletí! 
Za 2. třídu Mgr. Š. 
Kuzebauchová  
 

Poslední 

zvonění 

vycházejících 

žáků 9.A 

Základní 

školy 

Dukelská 

Kraslice 
Dne 25.6.2020 se 
v obřadní síni 
Městského úřadu 
v Kraslicích 
uskutečnilo 
Poslední zvonění 
vycházejících žáků 
9.A za přítomnosti 

rodičů a prarodičů. Celou akci zahájil 
slavnostním proslovem starosta Kraslic pan 
Roman Kotilínek, následoval projev pana 
ředitele Mgr. Josefa Vlčka a pak žáci obdrželi 
od třídní učitelky Mgr. Natálie Pacovské 
poslední vysvědčení a k tomu v upomínku 
keramické zvonečky a květinu. Proslov za 9.A 
přednesla žákyně Diana Čermáková. Byli 
vyhlášeni a oceněni žáci, kteří dosáhli 
úspěchu v krajských kolech sportovních či 
vědomostních soutěžích a v soutěži Už tam 
budem Techmanie Plzeň. Jako nejoblíbenější  
vyučující si deváťáci zvolili paní učitelku 
Moniku Vaňátkovou. Na závěr se všichni žáci 
před budovou úřadu se svými učiteli 
vyfotografovali. 
     Mgr. Natálie Pacovská, tř. uč. 9.A 
 

ZŠ Dukelská 
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Napsali jste nám 

Naše zahrada 
Během omezeného provozu v naší mateřské 
škole jsme se díky hezkému počasí mohli pustit 
společně s dětmi do úprav školní zahrady.  Do 
truhlíků jsme zasázeli různé bylinky, zeleninu, 
lesní jahůdky, rajčátka a u plotu vysázeli maliny. 
Také jsme provedli důkladný úklid. Těšíme se na 
velkou úrodu. 
Chtěli bychom touto cestou poděkovat panu 
Schusterovi za krásné petúnie a slunečnice do 
naší školkovské zahrady.          Kolektiv MŠ  

Dětská jóga s Jitkou 
Do naší školky přijela skvělá lektorka Jitka 
Malušková, aby seznámila děti se cvičením 
dětské jógy.  
Nejprve jsme se učili správně dýchat, mít správný 
postoj těla, potom jsme si vyzkoušeli cvičení 
různých pozic (kočka, pes, ...) a nezapomněli 
jsme si zahrát pohybové hry. Využili jsme k tomu 
spoustu zajímavých pomůcek a nakonec jsme se 
zrelaxovali. Cvičení se nám moc líbilo a budeme 
se těšit na další návštěvu.  

Hledání pokladu 
V červnu jsme vyrazili se všemi dětmi na cestu za 
pokladem.  
Prošli jsme si Loupežnickou stezku, kde na nás 
čekala spousta úkolů, prolézaček a nakonec jsme 
hledali poklad! Každý si kousek pokladu odnesl 
domů.  
Počasí nám přálo, nezapomněli jsme hlavně na 
dobrou náladu, takže jsme si celý den všichni 
užili! Děkujeme rodičům za spolupráci a naplnění 
loupežnického pokladu. 

MŠ B. Němcové MŠ U Elektrárny 

Poslední letošní akce na MŠ 
„Veselá školka“ 

Školní rok utekl jako „voda“ a nastal poslední 
měsíc – červen. Hned první den tohoto měsíce 
jsme slavili MDD. Od rána se po celé školičce 
rozléhal smích, děti se těšily na zábavné 
dopoledne na zahradě, kde na ně čekalo 
překvapení. 
Paní učitelky si připravily soutěže – hod míčky, 
barevnými kroužky, skoky v pytlích a na závěr si 
všichni společně zatancovali. Ve třídách děti 
dostaly dárečky – dobroty a diplomy. 
Do konce školního roku nás ještě čeká rozloučení 
s panem starostou, slavnostní oběd a rozloučení 
v naší školičce, kde upadne i nějaká ta slzička. 
Přejeme všem krásné prázdniny a budoucím 
školákům šťastný  start  do 1. třídy ZŠ. 
                „Veselá školka“ U Elektrárny v Kraslicích 

Člověk v tísni,.o.p.s-Konec 

ligy férového fotbalu ve 

spolupráci s Fotbalem pro 

rozvoj  

 
V Kraslicích na hřišti, které se nachází hned za 
firmou Krajka, se v pátek 12. června odehrál 
závěrečný hrací den Ligy férového fotbalu. Ta 
byla, stejně jako většina dalších aktivit, 
v posledních měsících přerušena, a tak se za 
krásného slunečného dne sešlou spousta kluků 
a holek, kteří se už nemohli fotbalu dočkat. 
 
Liga férového fotbalu se hraje podle pravidel 
fotbalu, která kladou důraz na domluvu před 
zápasem a zároveň na zhodnocení po 
samotném zápase. Iniciativu dává do rukou 
samotných hráčů, kteří se musí mezi sebou 
domluvit na běžných pravidlech i těch méně 
obvyklých. Na vše pak dohlíží tzv. mediátor, 
tedy člověk, který je nestranný a týmy navede 
k řešení možných sporů. 
 
Ne všichni hráči z Kraslic a Rotavy měli s tímto 
pojetím fotbalu zkušenosti, a tak k němu 
přistupovali ze začátku s nedůvěrou a 
opatrností. Jak ale odehrané minuty plynuly, 
bylo vidět, že jejich počáteční ostych opadá. 
Týmy FC Fotbal, FC Gubčo, FC Redbull, FC Gipsy 
Gádžo a Černí rivalové vše zvládli s přehledem 
a zhruba po pěti hodinách byl konec. 
 
Z rukou Honzy Jirouška, Štefana Gabča, dvou 
pracovníků klubu NDZM Aktiv v Kraslicích, pak 
převzali ocenění za účast a společně se 
zastřešujícím projektem Fotbal pro rozvoj 
zvládli i závěrečné společné foto. 
 
Další kolo, tentokrát už nového ročníku, by se 
mělo odehrát už v září. Více informací i 
fotbalu3 najdou zájemci přímo v klubu NDZM 
Aktiv nebo na stránkách www.fotbal.je. 
 
Služba nízkoprahového zařízení pro děti a mládež ve 

věku 15-26 let je financována z rozpočtu 
Karlovarského kraje 

Město Cheb zveřejnilo záměr města 
prodat hmotnou nemovitou věc—
pozemek, jehož součástí je stavba ve 
vlastnictví města Cheb v katastrálním 
území Kraslice, pozemek parcelní 
číslo st. 1530, zastavěná plocha a 
nádvoří, o výměře 252 m2, jehož 
součástí je stavba čp. 87—stavba pro 
rodinnou rekreaci, za nabídkovou 
cenu 1.650.000 Kč. 
Bližší informace na tel. 354 440 168 


